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سرویس سیاسی  - رئیس پیشین 
بانک مرکزی گفــت: فکر می کنم در 
انتخابات آینده هم این مسیر نمی تواند 
آن طــوری که خالص ســازان پیش 
می گیرنــد پیش بــرود، حتما اصلاح 
خواهد شــد، حتما حضور مردم آن ها 
را مجبور می کند روش شان را اصلاح 

کنند.
عبدالناصر همتی در در پاســخ به 
این سوال که به نظر شما برای انتخابات 
سال آینده چه اقداماتی باید انجام دهیم 
تا سرمایه اجتماعی این بار با رغبت بیشتری پای صندوق رأی بیاید، گفت: راهش 
این است که ما بپذیریم تنها راه برای این که نظر اکثریت و نظر مردم حاکم شود تکیه 
به نهاد انتخابات است، نهاد انتخابات یک شرایط و لوازمی دارد اگر به این شرایط 

و لوازم توجه نکنیم، انتخابات بی خاصیت می  شود.
رئیس ســابق بانک مرکزی یادآور شد: کما این که با ارزیابی هایی که درباره 
صلاحیت افراد در انتخابات اخیر شده و عده کثیری را حذف کردند و یا پیش ثبت 
نام ها مانع بسیاری از ثبت نام ها شد، این  ها نتایج خوبی برای کشور نداشت ولی با 
همه این احوال من معتقدم نباید از صندوق کناره گیری کرد و باید حضور داشت.

وی ادامه داد: باید تلاش کرد که شرایط را اصلاح کنیم؛ من معتقدم راه ایجاد 
اعتدال در کشور باز هم صندوق است و ما فکر می کنیم در انتخابات آینده هم این 
مسیر نمی تواند آن طوری که خالص سازان پیش می گیرند پیش برود، حتما اصلاح 
خواهد شد، حتما حضور مردم آن ها را مجبور می کند روش شان را اصلاح کنند. 

همتی درباره پیش بینی اش از مجلس دوزادهم چیســت، بیان کرد: با این رد 
صلاحیت هایی که شد من خیلی فرقی بین این مجلس )دوازدهم( و قبلی )یازدهم( 
نمی بینم ولی فکر می کنم یک گروهی ولو اندک اصلاح گر و توسعه گرا درونش 

باشد و برای همین شاید بهتر از مجلس قبلی باشد.

سرویس سیاسی  - عضو هیات رییسه مجلس گفت: هنوز دولت بخش دوم 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ یعنی جداول را به مجلس تقدیم نکرده است و احتمالا 
این هفته آن را به مجلس ارائه کند. »حجت الاسلام علیرضا سلیمی« عضو هیأت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: هنوز دولت بخش دوم لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ یعنی جداول را به مجلس شورای اسلامی تقدیم نکرده است و احتمالاً این 
هفته این بخش را به مجلس ارائه دهد. وی با اشاره به اینکه مجلس منتظر ارائه بخش 
دوم لایحه بودجه سال آینده است، بیان کرد: به محض اینکه دولت بخش دوم لایحه 
بودجه را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند، جلسات کمیسیون تلفیق بودجه برای 
بررسی جداول آغاز می شود. عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: بعد از اتمام بررســی بخش دوم لایحه بودجه در کمیســیون تلفیق، گزارش 
کمیسیون تلفیق به صحن مجلس ارائه می شود و سپس بخش دوم لایحه بودجه 
در  جلسات  علنی  مجلس شورای اسلامی رسیدگی می شود. بر اساس اصلاحات 
انجام شده در ماده ۱۸۲ آئین نامه داخلی، بررسی لایحه بودجه در مجلس شورای 
اسلامی تغییر کرده است و ابتدا بخش اول لایحه بودجه شامل ماده واحده مشتمل 
بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل کشور، سقف منابع بودجه عمومی دولت 
به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی و اجزای اصلی آنها، 
ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و مالی بودجه عمومی دولت و فروض برآورد منابع و 
مصارف بودجه در مجلس بررسی می شود که این بخش در مجلس شورای اسلامی 
مورد بررسی قرار گرفت و برای اجرا، ابلاغ شد. بخش دوم لایحه بودجه نیز مربوط 
به جداول تفصیلی مشتمل بر ارقام بودجه است که پس از ارائه از سوی دولت، در 

مجلس رسیدگی خواهد شد.

سرویس سیاسی  - در سال پیش رو اصلاح طلبان میانه رو باید تکلیف خود 
را روشن کنند و برای ادامه مسیر در عالم سیاست رسمی به صورت علنی و صریح 

انشعاب خود از رادیکال ها را اعلام کنند.
اصلاح طلبان به ویژه بعد از انتخابات مجلس با دورانی پر  ابهام روبه رو شده اند. 
جریان اصلاحات در مقطع کنونی در بالاترین سطح از منازعه درونی قرار دارد؛ به 
نحوی که طیف رادیکال اصلاحات با عدم شرکت خود در انتخابات عملا نشان 
داد که قصد دارد در مســیر اپوزیســیون گام بردارد و میانه روها هم می خواهند در 
چارچوب های رسمی به سیاست ورزی ادامه دهند. تعارض در جبهه اصلاحات 
به قدری بالاست که در انتخابات اخیر مجلس جبهه اصلاحات که تحت سیطره 
حزب افراطی اتحاد ملت قرار دارد حاضر به ارائه لیســت و حتی تشویق مردم به 
شرکت در انتخابات نشد و از آن سو اصلاح طلبان میانه رو با انتشار بیانیه ای بهترین 
راه در شرایط کنونی را شرکت همه جانبه در انتخابات معرفی کردند. فشارهای بی 
امان اصلاح طلبان رادیکال بر میانه روها به قدری بود هر فرد یا گروهی از اصلاح 
طلبان که می خواستند در انتخابات شرکت بکنند با هجمه های بی امان رادیکال ها 
مواجه می شدند و هم از مردم خواستند که در انتخابات به صورت پرشور شرکت 
کنند تا نشان دهند اولاً می خواهند در آینده سیاسی ایران فعالیت قانونی و هنجاری 

داشته باشند و از سوی دیگر ثابت کنند که سرنوشت کشور برایشان مهم است.
البته در آن ســوی میدان هم رادیکال ها بیکار نشسته بودند و حتی توانستند 
سید محمد خاتمی را همسو با خود کنند به نحوی که او برای اولین بار در انتخابات 
شرکت نکرد. برخی از چنین شرایطی با عنوان زمینه های انشعاب یاد کردند. شاید 
درست هم می گفتند زیرا وقتی به عرصه سیاسی در جبهه اصلاحات نگاه می کنیم 
در می یابیم که دیگر رادیکال ها و میانه روها مبانی مشترکی برای ادامه مشترک مسیر 
سیاســی ندارند از این رو نه فقط از حیث نظری بلکه از منظر عملی آنها امکان با 
هم بودن را نخواهند داشت طبیعی است که تنها راه باقیمانده انشعاب خواهد بود.

با این اوصاف به نظر می رســد ســال پیش رو ســال تعیین کننده ای برای 
اصلاح طلبان باشد؛ سالی که میانه روها باید تکلیف خود را روشن کنند و برای ادامه 
مسیر در عالم سیاست رسمی به صورت علنی و صریح انشعاب خود از رادیکال ها 
را اعلام کنند و البته رادیکال ها نیز اگر بر همین منوال ادامه مسیر دهند عملًا حایز 
ویژگی های اصلاح طلبانه نخواهند بود و رسماً وارد جرگه اپوزیسیون خواهند شد.

می ماند سید محمد خاتمی که او باید باز تعریفی از مبانی خود داشته باشد و 
آن باز تعریف را به جامعه عرضه کند آنکه دقیقا در قامت لیدر اصلاحات می خواهد 
از اصلاح طلبی ســخن بگوید یا به نوعی لیدر شــعبه داخلی اپوزیســیون شود؟ 

اصلاح طلبان در سال پیش رو باید تکلیف همه این ابهام ها را روشن کنند.

ســرویس سیاسی  - رئیس ستاد 
انتخابات کشور گفت: شرط حضور در 
مرحله دوم انتخابات مجلس آن است که 
فرد یا در مرحله اول رای نداده باشــد یا 
صرفــا در همان حوزه ای که در مرحله 

اول رای داده، شرکت کند.
سید محمد تقی شاهچراغی اظهار 
داشــت: مرحله دوم انتخابــات در ۲۲ 
حوزه برای مشخص شدن نمایندگان ۴۵ 
کرسی از بین ۹۰ نفر برگزار خواهد شد.
وی با یادآوری رضایت رهبر معظم 

انقلاب اسلامی از برگزاری امن انتخابات، از حضور آگاهانه مردم قدردانی کرد و 
افزود: حضور آگاهانه، هوشــمندانه و زمان شناســانه مردم در انتخابات با وجود 

تلاش های دشمن برای به حاشیه بردن انتخابات، ستودنی است.
معاون سیاسی وزیر کشور در ادامه درباره شیوه برگزاری مرحله دوم انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: در هشت حوزه انتخابیه که ۲ کرسی 

آن به مرحله دوم رسیده است، انتخابات به شکل تمام الکترونیک خواهد بود.
شاهچراغی یادآور شــد: »تبریز«، »تهران«، »آبادان«، »شــیراز«، »کرمانشاه«، 
»خرم آباد و چگنی«، »قائم شــهر« و »ملایر« هشت حوزه ای هستند که انتخابات به 

صورت تمام الکترونیک برگزار می شود.
وی اضافه کرد: حوزه های آبادان و ملایر که در دور نخست، تمام الکترونیک 
بــود، به دلیل حائز اکثریت نشــدن آرای نامزدهــا، در دور دوم نیز به صورت تمام 

الکترونیک خواهد بود.
رئیس ستاد انتخابات کشور همچنین خواستار اطلاع رسانی دقیق در مورد افراد 
واجد شرایط شد که در این مرحله می توانند رای بدهند و تصریح کرد: کسانی که 
در دور اول در همان حوزه انتخابیه رای داده اند یا کســانی در مرحله اول انتخابات 
در هیچ حوزه و شهرســتانی شــرکت نکرده باشند، مجاز به شرکت در این دور از 

انتخابات هستند.
»تبریز، آذرشهر و اسکو«، »شبستر«، »میانه«، »پارس آباد، بیله سوار و اصلاندوز 
مغان«، »سمیرم«، »لنجان«، »کرج، اشتهارد و فردیس«، »تهران، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس«، »بیرجند، درمیان و خوســف«، »مشهد و کلات«، »آبادان«، »رامهرمز و 
رامشــیر«، »خدا بنده«، »زنجان و طارم«، »شــیراز و زرقان«، »مرودشت، ارسنجان و 
پاسارگاد«، »کرمانشاه«، »گنبد کاووس«، »خرم آباد و چگنی«، »قائم شهر، سوادکوه، 
جویبار، سیمرغ و سوادکوه شمالی«، »ملایر« و »ورامین« ۲۲ حوزه ای است که ۲۱ 
اردیبهشــت ماه مرحله دوم انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی را 

برگزار خواهند کرد.

سرویس سیاسی  - طرح ساماندهی کارکنان با وجود گذشت ۲ سال هنوز 
در مسیر رفت و آمد بین مجلس و شورای نگهبان به دلیل تحمیل بار مالی است 

و در مجلس یازدهم به جایی نخواهد رسید.
تقاضای اولویت طرح ســاماندهی اســتخدام کارکنان دولت در جلسه اول 
تیرماه و کلیات آن در پنجم تیرماه سال ۱۴۰۱ به تصویب مجلس شورای اسلامی 

رسید.
این طرح پس از تصویب به دلیل تحمیل بار مالی و پیش بینی نشدن منابع آن 
در مصوبه از سوی شورای نگهبان مورد ایراد واقع شد و از آنجا که سازمان امور 
اداری و استخدامی کشور بار مالی ناشی از اجرای آن را ۱۲۰ هزار میلیارد تومان 

بر آورد کرده بود، به مجلس بازگشت.
البته تعیین تکلیف این طرح و تبدیل شدن آن به قانون برای نمایندگان مجلس 
که در سال پایانی مجلس یازدهم بودند، اهمیت بالایی داشت، زیرا این طرح نوع 
همکاری نیروهای شرکتی که بر اساس قانون کار در دستگاه های مختلف اجرایی 
و حتی شهرداری ها، شرکت های دولتی و موسسات عمومی غیردولتی یا دولتی 

فعالیت هستند، را تحت تاثیر قرار می دهد.
براساس بررسی های صورت گرفته در کمیسیون اجتماعی مجلس به عنوان 
کمیســیون اصلی بررسی کننده این طرح، بیش از ۲۷ نوع قرارداد نیروی انسانی 
در نهادها و دســتگاه های اجرایی کشــور وجود دارد که این موضوع ضرورت 

ساماندهی قراردادها را اجتناب ناپذیر می کند.
مهمترین انتقاد دولت به این طرح ، مغایرت آن با اصل ۷۵ قانون اساســی 
اســت که تاکید دارد، طرح های قانونی، پیشــنهادها و اصلاحاتی که نمایندگان 
در خصــوص لوایح قانونی عنوان می کننــد و به تقلیل درآمد عمومی یا افزایش 
هزینه های عمومی می انجامد، در صورتی قابل طرح در مجلس اســت که در آن 
طریق جبران کاهش درآمد یا تامین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد.با این وجود 
نمایندگان بار مالی ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی این طرح را نپذیرفته و معتقدند که این 
طرح نه تنها هیچ بار مالی برای دولت به همراه ندارد، بلکه فقط شرکت های واسطه 

تامین نیروی انسانی را حذف می کند و باعث صرفه جویی در منابع می شود.
این درحالیست که تحمیل بار مالی جدید به دولت آن هم وقتی منابع آن پیش 
بینی نشده است، تنها به ناترازی بودجه منجر می شود که کارشناسان اقتصادی آن 

را یکی از علل اصلی تورم در اقتصاد ایران می دانند.
در آخرین جلســه مجلس پیش از انتخابات ایرادات شورای نگهبان به این 
طرح در بهمن ماه ۱۴۰۲ رفع شد و برای تائید نهایی به شورای نگهبان رفت. این 
طرح بارها میان مجلس، دولت و شــورای نگهبان رفت و آمد داشــته و هنوز به 
نتیجه نهایی نرســیده است.در آخرین گفت و گو با حسین گودرزی، سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس از وضعیت این طرح جویا شدم وی اعلام کرد: هنوز 
در شورای نگهبان است.با توجه به اینکه عملا مجلس دوازدهم از خرداد ماه آغاز 
به کار خواهد کرد، این طرح که حدود دو سال بین مجلس و شورای نگهبان در 

رفت و آمده بوده است، به نتیجه نخواهد رسید.

ســرویس سیاسی  - وزیر کشــور گفت: برای اتباع بیگانه شناسه صادر 
شده است نه شناسنامه و هر کسی درخواست تحصیل تابعیت داشته باشد باید 

روال آن طی شود.
احمــد وحیدی در گفت وگو با خبرنــگار ایلنا، درباره اینکه چندی پیش 
تصویری منتشر شد مبنی بر اینکه برای اتباع بیگانه شناسنامه صادر شده است، 
آیا این مســاله صحت دارد، گفت: آنچه که برای اتباع بیگانه است شناسه است 
البتــه ما در قانون مدنی خودمان یک راهی برای تحصیل تابعیت داریم که یک 

روالی دارد.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: اگر یک فرد خارجی درخواست تبعیت کند، 
این درخواست در یک مسیری بررسی می شود و تحصیل تابعیت یک سیستمی 
دارد که معمولاً در وزارت خارجه تصمیم گیری می شود و این یک روال عمومی 

است.
وی ادامــه داد: آن چیزی که بــه خصوص برای مهاجرین در اینجا مطرح 
است؛ مربوط به کسانی بود که شناسه ای برای شان صادر شده است نه شناسنامه.
وحیدی درباره اینکه آیا برای کودکانی که مادرشان ایرانی هستند و با اتباع 
خارجی ازدواج کرده اند شناسنامه صادر می شود یا خیر، گفت: بله، برابر قانون. 

قانون پیش بینی هایی کرده است که انجام می شود.

همتی رئیس پیشین بانک مرکزی:

مردم خالص سازان را مجبور
 به اصلاح می کنند

بخش دوم لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
این هفته به مجلس ارائه می شود

سال سخت اصلاح طلبان؛ خاتمی 
کدام سمت خواهد ایستاد؟

رئیس ستاد انتخابات کشور اعلام کرد؛

شرایط رای دادن در مرحله دوم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی

طرح ساماندهی کارکنان دولت 
چه زمانی به نتیجه می رسد؟

برای اتباع بیگانه شناسه صادر شده، 
نه شناسنامه

فلاحت پیشه فعال سیاسی:

هیچ کدام از نمایندگانی که رای آوردند برنامه ای 
برای حل مشکلات اقتصادی مردم ارائه نکرده اند

ســرویس سیاســی - رئیس پیشین کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی گفت: مجلســی که 
روزهای پایانی اش را پشــت سر می گذراند یکی از 
ضعیف تریــن مجالس تاریخ ایران خواهد بود. دلیل 
این اســت که در زمان این مجلس عملا فشــارهای 
متعددی به مردم وارد شد. مجلس یک برگ سفید و 
چک سفیدی را در زمینه بودجه به دولت داده بود که 
نتیجه اش افزایــش ۱۵۰ درصدی مالیات ها در طول 
ســه سال، تورم کمرشــکن و به ویژه گران  شدن ۱۲ 
هزار تومانی دلار به طور ســالیانه بود. یعنی در زمان 

این مجلس هر ماه دلار گران شد.
حشمت الله فلاحت پیشه نماینده ادوار مجلس 
در خصوص ترکیب مجلس دوازدهم و اینکه به چه 
شکل باید مسائل معیشتی مردم را حل کنند تا در سال 
جاری کمتر دچار بحران شوند، گفت: اعتقادم بر این 
اســت که شــاید انتظار زیادی نباید از مجلس آینده 
داشــت. نوع انتخاباتی که شکل گرفت، نوع مواضع 
و رفتارهای کاندیداهای پیروز و به ویژه سوابق آنها، 
باعث می شــود توقع زیادی از مجلس آینده شــکل 

نگیرد.
وی افــزود: اولا انتخابات برگزار شــده، یک 
انتخابات تقریبا غیررقابتی بود. یک انتخابات در واقع 
رقابت بین برنامه و کارنامه افراد است. کارنامه کسانی 
که در مجلس حضور دارند و برنامه کسانی که معتقد 
هســتند بهتر می توانند امور پارلمانی کشور را پیش 
ببرند که شامل نقد عملکرد پارلمان گذشته هم است. 
به هرحال مجلسی که روزهای پایانی اش را پشت سر 
می گذراند یکی از ضعیف ترین مجالس تاریخ ایران 
خواهد بود. دلیل این اســت که در زمان این مجلس 
عملا فشارهای متعددی به مردم وارد شد. ضعف های 
زیــادی در عملکرد داخلی و خارجی در این مجلس 
وجود داشت. مجلس یک برگ سفید و چک سفیدی 
را در زمینــه بودجه به دولــت داده بود که نتیجه اش 
افزایش ۱۵۰ درصدی مالیات ها در طول ســه سال، 
تورم کمرشکن و به ویژه گران  شدن ۱۲ هزار تومانی 
دلار به طور ســالیانه بود. یعنی در زمان این مجلس 
هر ماه دلار گران شــد. این موضوعات نشان داد این 
مجلس، به شــدت ضعیف است و اگر یک انتخابات 
رقابتی جدی وجود داشت، قاطبه اعضای این مجلس 

رأی نمی آوردند.
فلاحت پیشــه تصریح کرد: در حوزه سیاست 
خارجی هم مجلس در حاشیه سیاست خارجی کشور 
قرار داشــت. با همه این شرایط ما دیدیم یک فضای 
غیررقابتی شــکل گرفت و حتــی در همان مجلس 
هم عملا یکســری افراد کنار گذاشــته شدند و افراد 
تندروتری جایگزین آنان شــدند و عملا رقابت بین 
برنامه و کارنامه را نداشتیم. لذا بدون فضای انتقادی، 
بدون اینکه اصلا کاندیداها و جناحی برنامه ای برای 
اداره و رفع مشکلات کشور در زمینه تقنین و نظارت 

داشته باشد، عملا انتخابات برگزار شد.
وی افزود: دلیل دوم آنکه کاندیداهایی بودند که 
رأی آوردند و ما رفتارهای آنها را دیدیم که بلافاصله 
دعوا بر ســر ریاست مجلس شروع شد و شاید دلیل 
اصلی آن ضعف تدریجی مجالس در ایران اســت. 
چــون عملا می دانند که بــا توجه به بدعت هایی که 
در ساختار تصمیم گیری کشور صورت گرفته، عملا 
بخش عمده قدرت مجلس در شخص رئیس مجلس 
متمرکز می شود. رئیس مجلس عضو جلسات سران 
سه قوه است. ســرانی که به عنوان مثال بدون اجازه 
مجلــس، بنزین را گران کردند. رئیس مجلس عضو 
مجمع تشخیص و شــورای عالی امنیت ملی است 
که در حوزه های مصلحتی و مسائل مربوط به امنیت 
ملــی بدون اطلاع مجلس تصمیم گیری می کنند. لذا 
ما دیدیم بلافاصله در میان کســانی که رأی آوردند 
رقابت بر سر ریاست مجلس است چون نتایج نشان 
داد آن چیزی که مهم قلمداد می شــود، قدرت است. 
جریاناتی که بی رقیب روی کار آمدند در حال حاضر 
رقابت را در رسیدن به ریاست مجلس، کانون اقتدار 

و تمرکز قدرت مجلس می بینند.
این تحلیل گر مسائل سیاسی یادآور شد: موضوع 
سومی که وجود دارد هم سوابق و هم مواضعی است 
که جریان پیروز در انتخابات مطرح می کند. ما دیدیم 
یکسری مسائلی که مسائل اصلی مردم نیست، دوباره 
توسط کاندیداهای پیروز مطرح شد مثل فیلترینگ، 
پیگیــری حجاب و از این نــوع مثال ها. هیچ کدام از 
افرادی که رای آوردند، یک برنامه اقتصادی برای رفع 
مهم ترین مشکلات مردم ارائه ندادند. لذا نمی توان از 

مجلس آینده توقع رفع مشکلات اقتصادی را داشت. 
فلاحت پیشــه تصریح کرد: موضوع آخر آنکه 
اقلیت انگشت شــماری تحت عنوان جریان میانه رو 
به مجلس راه پیدا کردند. اولا ســوابق این افراد نشان 
می دهد، دلیل آنکــه به عنوان نیروی میانه رو معرفی 
می شوند این است که شاید این بار نتوانستند در میان 
لیســت   های افراطی رأی بیاورند یا نظر افراطیون را 
جلــب کنند. الزاما اکثریت آنها جزو جریانات منتقد 
نبودند به ویژه اینکه در کوران فشــار حداکثری تأیید 
صلاحیت ها، کسانی هم که خارج از جریانات افراطی 
غالب، رأی آوردند دچار محافظه کاری خواهند شد 
و مــا صدایی در مجلس آینده نخواهیم شــنید. اینها 
واقعیتی است که شکل گرفت و به همه این ها می توان 
جریاناتی که موفق شدند مجلس را تضعیف کنند هم 

اضافه کرد.
وی افزود: متاســفانه رقیب اصلی مجلس آینده 
در خیلی از حوزه های انتخاباتی آرای باطله بود، یک 
مجلس بی رقیب چگونه می تواند برای رفع مشکلات 
کشور ایجاد امید کند؟ این موضوع جای تأسف دارد، 
شورای نگهبان می گفت بیش از ۷۰ درصد کاندیداها 
را تأییــد صلاحیــت کرده اما در خیلــی از حوزه ها 
بیش از ۹۰ درصد افرادی که تأیید صلاحیت شدند، 
آرای شــان کمتر از آرای باطله بود و شورای نگهبان 
شرایطی را ایجاد کرد که محدودیت رقابت نتیجه  آن 
شد مجلسی که شکل گرفت و نمایندگان آن درصد 
بســیار پایینی از مردم جامعه هستند و در درجه دوم، 
قدرت، توان و حتی سابقه و تخصص لازم برای حل 

مشکلات اقتصادی کشور را ندارند.

حشمت الله فلاحت پیشه نماینده ادوار مجلس گفت: مجلس یازدهم یکی از ضعیف ترین مجالس تاریخ ایران خواهد بود.

 

سرویس سیاسی  -  طرح اصلاح قانون مهریه 
با آنکه یکی از اولین طرح های مجلس یازدهم بوده، 

اما هنوز در صحن مجلس رسیدگی نشده است.
اصلاح قانون مهریه یکی از موضوعاتی است 
که هنگام شروع به کار مجلس یازدهم به عنوان یکی 
از اولویت های کمیسیون حقوقی و قضائی مطرح 
شــد و پس از چندی، »طــرح اصلاح قانون نحوه 
اجرای محکومیت های مالی و مهریه« با ۴۷ امضا به 

هیئت رئیسه مجلس تقدیم شد.
چندی بعد حجت الاســلام حسن نوروزی، 
نایب رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس 
اعلام کرد که این کمیسیون در حال انجام مطالعات 

تطبیقی درباره مهریه است.
وی بــا بیان اینکه عقیــده دارم مهریه باید به 
صورت نقد پرداخت شــود و تاکید نمایندگان بر 
پرداخت نقدی مهریه به هنگام عقد است، گفته بود 
که مهریه عندالمطالبه باید به عندالاستطاعه تبدیل 

شود.
در مقدمه طرح اصــلاح قانون نحوه اجرای 
محکومیت های مالی و مهریه هم آمده است: »نظر 
به نوســان شدیدی که در خصوص قیمت سکه و 
طلا رخ داده اســت، محکومان پرداخت مهریه در 
پرداخت اقســاط دین خود دچار مشکل شده اند، 
این طرح در راستای حل مشکل مذکور که در آینده 

نیز امکان بروز آن وجود دارد، تدوین شده است.«
یک ســال پیش بود که »ابوالفضل ابوترابی« 
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی 
گفت که طرح اصلاح قانون مهریه در کمیســیون 
قضائی مجلس تصویب و جمع بندی شــده است 

و در نوبت رسیدگی در صحن مجلس قرار دارد.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: با مصوبه کمیسیون قضائی در جریان 
بررســی طرح اصلاح قانون مهریه، حبس زدایی و 
قضازدایی صورت گرفتــه و مردها دیگر به دلیل 
مهریه حبس نمی شــوند و بانوان نیز برای به اجرا 
گذاشــتن مهریه خود دیگر مجبــور به طی کردن 

مراحل دادرسی نیستند.
ابوترابــی اضافه کرد: بر اســاس این مصوبه 
کمیســیون قضائی مجلس در مــورد مهریه، اگر 
خانمــی بخواهد مهریه خود به اجرا بگذارد بدون 
طی کردن مراحل دادرســی و با مراجعه به بخش 
اجراییات دادگاه خانــواده می تواند مهریه خود را 

به اجرا می گذارد و پس از به اجرا گذاشــتن مهریه 
اگر مرد تمکن مالی داشــته باشد، دارایی های وی 
توقیف و به عنوان مهریه در اختیار همســر او قرار 
داده می شــود و در صورتی که تمکن مالی نداشته 

باشد، مهریه قسط بندی می شود.
یکــی دیگر از مصوبات مهــم طرح اصلاح 
قانــون نحوه اجرای محکومیت های مالی و مهریه 
در کمیســیون قضائی و حقوقی مجلس آن است 
که به منظور جلوگیری از ثبت مهریه های سنگین، 
برای مهریه های بالای ۱۴ سکه »حق ثبت« در نظر 
گرفته اند. بر این اســاس، مهریه تا سقف ۱۴ سکه 
شامل پرداخت »حق ثبت« نمی شود اما مهریه های 
بیــن ۱۴ تا ۱۰۰ ســکه چهار دهــم درصد قیمت 
سکه ها، مهریه های بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ سکه ۲ درصد 
قیمت ســکه ها و مهریه های ۲۰۰ سکه به بالا ۱۵ 
درصد قیمت ســکه ها مشمول پرداخت حق ثبت 

می شود.
به گفتــه ابوالفضل ابوترابــی نماینده مردم 
نجف آباد در مجلس شــورای اسلامی، حق ثبت 
مهریه به صورت نصف نصف باید توســط هر دو 
طرف یعنی هم عروس و هم داماد پرداخت شــود 
و وجه حاصــل از آن به صندوقی به نام »صندوق 
تهیه جهیزیه برای افراد نیازمند« که در بودجه سالانه 
برای آن ردیف اعتباری در نظر گرفته می شود، واریز 
خواهد شد.در حالی که از زمان آغاز به کار مجلس 
یازدهم تاکنون بارها اعلام جزئیاتی از پیشنهادات 
مختلف کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس برای 
اصلاح قانون مربوط به مهریه خبرساز شده است، 
چندی پیش »حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی« 
رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس گفت: 
»برخــی از افراد انتظاراتی از قانون مهریه دارند که 
این امر نشــدنی اســت و از این رو احتمال دارد از 

دستورکار مجلس خارج شود.«
رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: در کمیســیون حقوقی 
و قضائــی مجلس قانــون مهریه دچــار تغییر و 
تحول های خاصی شــده است و این مورد نیاز به 
یک کار کارشناســی شده دقیقی است تا حق هیچ 

طرف ضایع نشود.
وی افزود: در قانون نمی توان کف یا ســقفی 
برای مهریه در نظر گرفت، همچنین برخی از بانوان 
یا آقایان از مجلس درخواســت هایی دارند که این 

درخواست ها نمی تواند در قالب قانون قرار بگیرد؛ 
مثلًا یک مورد از این درخواســت ها این است که 
زوجی که در سال ۸۰ عقد کرده اند و مهریه خانم ۱۴ 
سکه است، اکنون قصد دریافت مهریه خود در سال 
۱۴۰۱ را دارد و اینکه مهریه به قیمت روز پرداخت 
شود، اما برخی ها این انتظار را دارند که مجلس در 
این قانون حکم کند که این سکه ها به نرخ همان سال 
۸۰ محاسبه شود که این مورد نیز هم خلاف قانون و 

هم خلاف شرع است.
نماینده مردم بم در مجلس شــورای اسلامی 
تاکید کرد: موردی که به عنوان مهریه در نظر گرفته 
شده اســت، می بایست همان مورد پرداخت شود 
مثلًا اگر سکه بوده باید داده شود یا مبلغ سکه ها به 
نرخ روز محاســبه شده و پول آن پرداخت شود، از 
این رو مجلس نمی تواند قانونی وضع کند که مهریه 

به نرخ زمان عقد محاسبه شود.
غضنفرآبادی گفت: اگر این درخواست ها به 
قوت خود باقی بماند، احتمالاً اصلاح قانون مهریه 
از دســتورکار مجلس خارج شــود، با وجود این، 
اعضای کمیســیون قضائی مجلس سعی خواهند 
کرد که این قانون با یک کار کارشناسی شده دقیقی 

به سرانجام برسد.
اخیراً یعنی در جلســه علنی روز )دوشنبه ۲۱ 
اسفند ماه( مجلس شورای اسلامی، »حجت الاسلام 
حسن نوروزی« در تذکری خطاب به رئیس مجلس 
گفت: شما به من وعده دادید که طرح مهریه بعد از ۴ 
سال و بعد از انتخابات در دستورکار قرار می گیرد.

نماینده مردم رباط کریم در مجلس شــورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه طرح مربوط به اصلاح 
قانــون مهریه ۳۵ هزار زندانــی را نجات می دهد، 
گفت: از رئیس مجلس می خواهم که طرح اصلاح 
قانــون مهریه گران هرچه زودتر در صحن مجلس 
مطرح و تعیین تکلیف شود. »محمدباقر قالیباف« 
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این تذکر، 
گفت: طرح ها بر اساس روالی که آئین نامه داخلی 
مجلس می گوید، دنبال می شود و موضوع مربوط 

به مهریه نیز در مجلس دنبال خواهد شد.
به هر صورت باید منتظر ماند و دید که فرصت 
رســیدگی به »طرح اصلاح قانــون نحوه اجرای 
محکومیت های مالی و مهریه« در مجلس یازدهم 
می رســد، یا آنکه این طرح از دســتورکار مجلس 

خارج می شود.

اصلاح قانون مهریه در مجلس به کجا رسید؟

در حــوزه سیاســت خارجی هــم مجلس در حاشــیه سیاســت خارجی کشــور 
قــرار داشــت. با همه این شــرایط مــا دیدیم یک فضــای غیررقابتی شــکل گرفت 
و حتــی در همــان مجلــس هم عملا یکســری افــراد کنار گذاشــته شــدند و افراد 
تندروتــری جایگزین آنان شــدند و عملا رقابت بین برنامه و کارنامه را نداشــتیم.
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